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 Szanowni Państwo, 
przed Państwem raport z tego, co działo się w naszej gminie w 2022 roku.  
 Witając Nowy Rok 2022 miałam nadzieję, że nadejdzie długo 
oczekiwany okres względnej normalizacji. Chociaż ponoć jedyną stałą 

rzeczą w życiu jest pewność, że wszystko dookoła się zmienia.   
 Rok czy dwa lata temu mieliśmy do czynienia z pandemią 
COVID-19, teraz mierzymy się ze skutkami wojny w Ukrainie. Wojna, 
która rozpoczęła się pod koniec lutego nie pozostała bez wpływu na 
nasze codzienne funkcjonowanie. Jednym z nich był napływ uchodźców 
z Ukrainy, który rozpoczął się już od początku zbrojnej napaści Rosji na 
ten kraj. Jego następstwem był wzrost szczególnych, trudnych i nowych 
zadań, które musieliśmy podjąć w celu pomocy migrantom. Szczególnie 
ważne było zapewnienie przybyłym rodzinom dostępu do usług 
publicznych w obszarach edukacji, ochrony zdrowia, opieki społecznej 
czy pomocy w znalezieniu pracy.  
Wpływ wojny w Ukrainie na gospodarkę w Polsce  jest ogromny a to 
przekłada się również na sytuację  w naszej gminie. Wojna przyczyniła się 
m.in. do wzrostu cen paliwa, energii elektrycznej czy stóp procentowych, 
a to wszystko sprowadza się do  wzrostu kosztów realizowanych w gminie 
inwestycji. Nowe inwestycje zawsze wszystkich cieszą i są niezwykle 
potrzebne, ale czas na wyłanianie wykonawców jest wyjątkowo 
niesprzyjający. Galopująca inflacja, odpływ rąk do pracy w związku z 
wojną w Ukrainie, szalejące ceny surowców powodują na rynku ogromną 
niepewność i niechęć wykonawców do podejmowania się 
długoterminowych zobowiązań albo szokujące ceny w ofertach 
przetargowych. Zawierając  nowe umowy, trzeba być przygotowanym na 
to, iż ich ostateczny koszt, z uwagi na rosnące ceny materiałów, będzie 
dużo wyższy.  Ogłaszamy przetargi i zastanawiamy się, czy choćby jedna 
z ofert zmieści się w kosztorysie, a jeśli się nie zmieści, to ile będziemy 
musieli dołożyć i skąd wziąć pieniądze. Na przestrzeni niespełna roku, 
koszty niektórych naszych inwestycji wzrosły o ponad 100%.  
 Na to wszystko nakładają się również zmiany podatkowe, które 
ograniczyły dochody naszego samorządu. Nie będę jednak narzekać, jest 
trudniej, ale nie tylko samorządy mają pod górkę - również część 
przedsiębiorców i zwykli obywatele. Podobnie jak oni widzimy inflację, 
wzrosty cen towarów i usług, rosnące stopy procentowe.  
 Nowa sytuacja, w której się znaleźliśmy, jest dla nas wszystkich 
nauką i wyzwaniem jak zaplanować najbliższą przyszłość, by dalej się 
rozwijać i jednocześnie adaptować do ciągłych zmian oraz reagować na 
potencjalne zagrożenia. Pomimo trudności jakie napotkaliśmy w 2022 
roku był to dobry rok dla naszych inwestycji. Kwota jaką wydaliśmy na 
wszystkie zadania wyniosła blisko 6 milionów złotych. A jest to kwota, 
którą przeznaczyliśmy wyłącznie na zrealizowane zadania. W ciągu roku 
rozpoczęliśmy także wiele dużych inwestycji, które zakończą się w latach 
następnych, również w roku bieżącym.  
 Pomimo inflacji, która mocno wpłynęła na szacowanie wartości 
poszczególnych zadań przez wykonawców, udało się nam z 
powodzeniem zakończyć wiele ważnych dla naszych Mieszkańców 
inwestycji. Rok 2022 pod względem ilości wykonanych i przygotowanych 
do realizacji przedsięwzięć uznaję za bardzo udany. 
Często bywa tak, że na długość trwania procedur administracyjnych w 
innych urzędach nie mamy wpływu i jest to najczęstsza przyczyna 
opóźnienia w realizacji zadań inwestycyjnych. Czasem bywa tak, że 
niektóre z nich musimy przełożyć w czasie, aby móc znaleźć środki własne 
na realizację najpilniejszych. 
  

 Czasem w ciągu roku zdarzają się także sytuacje 
niezaplanowane, kryzysowe, które wymagają przeznaczenia na 
wcześniej niezaplanowany cel znacznych środków finansowych. 
Wiadomo wtedy, że zadania które mogą poczekać, należy z listy 
inwestycji na jakiś czas wykreślić, aby móc właściwie zareagować na 
występujący kryzys.  
 Tak czy inaczej, w poprzednim roku wykonaliśmy wszystkie 
zaplanowane zadania, a nawet więcej, ponieważ nowe zadania 
inwestycyjne pojawiały się w budżecie gminy w ciągu całego roku, a ich 
lista urosła do 53 pozycji.  
 Ciężko jednoznacznie stwierdzić, które inwestycje są 
ważniejsze. Dla jednych mogą być to inwestycje drogowe, a dla innych 
w oświatę i wychowanie naszych najmłodszych Mieszkańców. 
Niektórzy z utęsknieniem czekają na kanalizację, a inni na wspólne 
miejsce spotkań w sołectwie. Jako Wójt Gminy muszę patrzeć globalnie 
na potrzeby wszystkich mieszkańców i wszystkich miejscowości, a 
mamy ich w naszej gminie aż 41.  
 Dla mnie, jako gospodarza całej gminy ważne są inwestycje, 
które bezpośrednio wpływają na poprawę bezpieczeństwa oraz 
komfortu i jakości życia mieszkańców. Niezwykle cieszą mnie także 
zadania, które są realizacją marzeń osób mieszkających w gminie. W 
zeszłym roku wybudowaliśmy drogę gminną w Stankowie. Mieszkańcy 
tej miejscowości mogą bezpiecznie i suchą nogą dotrzeć do swojego 
domu. Rozpoczęliśmy budowę przedszkola w Orzynach i świetlicy 
wiejskiej w Orzynach. Nasi strażacy z OSP Dźwierzuty otrzymają 
budynek remizy na miarę XXI wieku.  
 W wakacje pojawił się duży problem z zaopatrzeniem w wodę 
południowo-wschodniej części gminy. Mieszkańcy Jeleniowa, Rańska, 
Orzyn, Miętkich skarżyli się na słabe ciśnienie, czy wręcz braki w 
dostawie wody. Braki wody pitnej to niestety problem wszystkich gmin 
na terenie całej Polski. Wody jest mało i będzie jeszcze mniej. A to 
wszystko dzięki nam. Nie umiemy jej szanować. Niektórzy wolą 
napełnić basen w ogrodzie, czy włączyć na całą noc podlewanie 
trawnika z sieci wodociągowej, by później zadzwonić do Urzędu i 
skarżyć się na niskie ciśnienie wody w kranie lub po prostu jej brak. A 
tymczasem w naszych dwóch studniach głębinowych na Stacji 
Uzdatniania Wody w Orzynach nie było wody i pompy zasysały piach. 
Było to bardzo niebezpieczne dla wszystkich urządzeń, których 
naprawa lub wymiana są bardzo kosztowne. Musimy nauczyć się 
szanować wodę. 
Robimy wszystko, aby ten problem nie pojawił się w bieżącym roku. 
Właśnie ogłosiliśmy przetarg na budowę trzeciej studni głębinowej w 
Orzynach na głębokości 80 metrów. Będziemy przygotowani na 
tegoroczny sezon letni.  
Kolejnym krokiem ku polepszeniu warunków dostaw wody do naszych 
Mieszkańców będzie odłączenie miejscowości Marksewo w gminie 
Szczytno. Sprawa została już w tamtym roku zapowiedziana władzom 
gminy Szczytno, która przygotowuje się do podłączenia swoich 
Mieszkańców do Stacji Uzdatniania Wody na terenie tej gminy.  
 Zapraszam Państwa do lektury Raportu, ponieważ zawiera on 

wiele działań, których nie sposób wymienić na wstępie, a są równie 

ważne jak te wymienione powyżej. Miłej lektury. 
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